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مناقش�ه اي در م�ورد ش�وراي نگهب�ان 
وجود دارد و اين نهاد موافقان و مخالفاني 
دارد. ش�ما به عنوان فردي كه هم سابقه 
مديريت�ي و اجراي�ي در كش�ور داريد و 
ه�م فعاليت حزبي و سياس�ي داش�تيد، 
شوراي نگهبان را در مجموع نهادي مفيد 

مي دانيد يا خير؟
شوراي نگهبان مفيد اس��ت و مضر نيست. مفيدبودن 
آن مشروط است. رهبري از ابتداي سال نكات اساسي 
زيادي را براي افزايش مش��اركت بيان كرده اند. چهار 
مؤلفه اي كه فرموده اند در همين زمينه است؛ مشاركت، 
رقابت، س��امت و امنيت كه با تحقق اي��ن مؤلفه ها ما 
شاهد انتخابات رقابتي و مشاركتي خواهيم بود. خطاب 
اصلي اين مس��ائل شوراي نگهبان اس��ت. در كشور ما 
ش��وراي نگهبان صحنه سياس��ي و صحنه انتخابات را 
تعيين مي كند. وقتي قرار باش��د اف��رادي كه ثبت نام 
كرده اند ردصاحيت شوند يا مثاً صاحيت آنان احراز 
نش��ود، ديگر رقابتي وجود ندارد. حالا مؤلفه هاي ديگر 
مثل امنيت و سامت هم وجود داشته باشد، در مسئله 
مشاركت به اندازه رقابت تأثيرگذار نيست. در دموكراسي 
و نظام هاي مردم س��الار همه چيز مبتني ب��ر رقابت و 
انتخابات است. در كشور ما نهاد و ارگاني كه بيشترين 
سهم را در مسئله رقابت و مشاركت مردم بر عهده دارد، 
شوراي نگهبان است. مردم وظيفه دارند شركت كنند. 
فرض مي كنيم كه شما در انتخابات ثبت نام كنيد، وقتي 
تأييدصاحيت نمي شويد، خب چاره اي نداريد، بنابراين 
اصل ش��وراي نگهبان مفيد اس��ت، اما اين مفيد بودن 
مشروط است؛ مش��روط بر اينكه اين نهاد قواعد بازي 
را رعايت كند. نظارت شوراي نگهبان بر انتخابات مفيد 
است، البته در كشور ما مفهوم نظارت متأسفانه هم بد 
فهميده ش��ده است و هم بد عمل مي ش��ود. نظارت به 
معني دخالت نيس��ت. دخالت و نظارت دو مقوله جدا 
از هم هستند. نظارت بر انتخابات لازم و ضروري است. 
در همه كش��ورها فرد يا نهادي با كاركرد شبيه شوراي 
نگهبان ما وجود دارد كه مسئوليت تأييدصاحيت ها و 

نظارت بر انتخابات را بر عهده دارد. 
به نظرتان چرا برخي طيف هاي سياس�ي 
اين همه انتق�اد به ش�وراي نگهبان وارد 
مي كنن�د و حتي برخي همواره مش�غول 

تخريب اين نهاد هستند؟
از خود اين افراد بپرس��يد، من كه انتقادي به ش��وراي 
نگهبان نك��رده ام، حتي وقتي هم كانديدای رياس��ت 
جمهوري شدم و ردصاحيتم كردند، اعتراضي نكردم. 
آقاي جنتي گفته بود محمد هاش��مي س��ابقه اجرايي 
ندارد، در حال��ي كه من هفت س��ال مع��اون اجرايي 
رئيس جمهور بودم و 13س��ال هم رياست صداوسيما 

را بر عهده داشتم. 
 پس به شوراي نگهبان انتقاد داريد؟

انتق��اد دارم، ام��ا هيچ وق��ت تخريب نك��رده ام، حتي 
ردصاحيت ش��دم، اعت��راض نكردم. مي دانس��تم كه 
مسئله، سابقه اجرايي نداشتنم نيست. اعضاي شوراي 
نگهبان در دوران مسئوليتم با من كار كرده و در جريان 

سوابق اجرايي ام بودند. 
 پس چرا ردصلاحيت شديد؟

نمي دانم اين را بايد از شوراي نگهبان بپرسيد.
خود شما حدسي در اين زمينه نداشتيد؟

چرا ولي نمي خواهم حدس خ��ودم را بگويم، به خاطر 
اينكه ما معتقد هستيم هميشه در مملكت بايد تفاهم 
و انسجام ملي باشد. حالا فرض كنيد من تأييد بشوم يا 
نشوم، چه تأثيري در كشور يا نظام دارد. اصل آن است 
كه به تعبي��ر حضرت امام، همه وظيف��ه داريم وحدت 
كلمه را در كشور حفظ كنيم. زماني كه حزب جمهوري 
اس��امي فعال بود، اختافاتي بين دو جناح اين حزب 
ايجاد ش��ده بود. اعضاي حزب ديداري با امام داشتند، 
امام فرمودند ش��ما همه در يك كشتي نشسته ايد، اگر 
كشتي سوراخ شود، همه شما غرق خواهيد شد و فكر 
نكنيد كه فقط يك جناح آسيب مي بيند. شرايط كشور 
ما اينگونه اس��ت. كس��اني كه تخريب يا سوژه س��ازي 
مي كنند كه انسجام ملي در كش��ور به  هم بريزد، اينها 

مقصر هستند. 
 خب پيشنهاد شما براي كاهش انتقادات 
در اي�ن زمين�ه چيس�ت. بالاخ�ره يك 
عده اي مصرانه ش�وراي نگهبان را مقصر 
مي دانند؟ آي�ا جايگزيني براي ش�وراي 

نگهبان داريد؟
 ش��وراي نگهبان اول آم��د اعام كرد ك��ه اكثر يا همه 
نماين��دگان فعل��ي مجل��س ك��ه ثبت ن��ام كرده اند، 
ردصاحي��ت ش��ده اند. دوباره اع��ام كرد ك��ه تمام 
نمايندگاني ك��ه ثبت نام كرده اند، تأييد ش��ده اند. اين 
تناقض اس��ت. يك دفعه همه رد مي ش��وند، بعد اعام 
مي شود همه تأييد شدند، اين تناقض به اين امر دامن 
مي زند كه بررسي صاحيت ها منطقي و معقول نيست 
يا دستوري است يا اينكه در اين زمينه بي توجهي صورت 
مي گيرد. اين نقد به شوراي نگهبان وارد است و عدول 
از وظايف اين نهاد تلقي مي شود. نبايد در رفتار شوراي 
نگهبان اين تناقضات ديده شود. براي نهادي كه داور و 
ناظر انتخابات و فعاليت سياسي مبتني بر صندوق رأي 

است، اين رويه خوب نيست. 
 برخي هم معتقد هستند اصلاح طلبان تا 

زماني كه در همين ساختار تأييد مي شوند، 
هيچ اعتراضي ندارند ام�ا همين كه خود 
اين افراد رد مي شوند، شروع به اعتراض 
مي كنن�د، حتي در مس�ئله ردصلاحيت 
آقاي لاريجاني هم ما اين امر را مش�اهده 
كرديم. خود مرحوم هاشمي رفس�نجانی 

هم همين مسير را رفتند. 
اين كام شما خيلي صحيح نيست، اين گونه نيست كه 
هر كسي را شوراي نگهبان رد كند، به شوراي نگهبان 
معترض ش��ود، خيلي ها هم بوده اند كه رد شده اند اما 
اعتراضي نكرده و به خدا واگذار كرده اند. اصولاً در كشور 
ما كس��اني كه ظلم به خود را به خدا واگذار مي كنند، 
زياد هس��تند، اما چرا بعضي ها هس��تند كه وقتي اين 
رفتار دوگانه را مي بينند، زبان به انتقاد مي گشايند كه 
فرض كنيد من يك سال قبل تأييد شدم و چرا امسال 
تأييد نشدم. خب اين افراد بايد به درون خود نگاه كنند 
كه در اين فاصله چه رفتارهايي انجام داده اند. شوراي 
نگهبان هم بايد فرايندهاي خود را شفاف كند و تا جاي 
ممكن خود را از نزديك ش��دن به هر جريان سياسي 

دور نگه دارد. 
 ي�ك بحث�ي هم ك�ه مط�رح مي ش�ود 
بحث مهندس�ي انتخابات اس�ت. برخي 
از انديش�مندان غربي ه�م نقدهايي به 
دموكراس�ي دارند، به اين مبنا كه ممكن 
اس�ت ب�ه پوپوليس�م بينجام�د. آيا در 
كش�ورهاي ديگ�ر مهندس�ي انتخابات 
نداريم و با يك دموكراس�ي ناب و خالص 

مواجه هستيم؟
آزادي در اسام مشروط اس��ت. آزادي با بي بند وباري 
يكي نيست. حالا فرض كنيد در يك كشور ليبراليستي 
وقتي بي بند وباري ايجاد مي ش��ود، مي گويند كه اين 
آزادي است. اس��ام اين ش��يوه را قبول ندارد. آزادي 
فرد محدود اس��ت. رويكرد كليت نظام اين اس��ت اما 
وقتي بحث هاي انتخاباتي مطرح مي شود،  قدري ابهام 
دارد. حالا اينكه مردم س��الاري ديني چطور مي شود، 
در كنار مسائلي كه فرموديد، ما پيرو حضرت امير)ع( 
هستيم. حضرت رسول)ص( به امام علي)ع( فرمودند: 
اگر مردم تو را نخواس��تند با اينكه تو منتخب خداوند 
هستي، كنار برو. زماني كه مردم دنبال او آمدند، امام 
حكوم��ت را پذيرفت. ما بايد به خواس��ت مردم توجه 
كنيم، نمي توانيم خواست مردم را كنار بگذاريم چراكه 

ما خود را پيرو امام علي)ع( مي دانيم كه خواست مردم 
براي او مهم بود. 

 تحليل شما از فعاليت انتخاباتي طيف هاي 
مختلف اصلاح طلبي چيست؟ با توجه به 
اينكه خود ش�ما قبلًا در حزب كارگزاران 

سازندگي فعاليت داشتيد.
 من نمي دانم. چراك��ه ارتباطي با اي��ن احزاب و حتي 

كارگزاران ندارم. 
 تحليل خود شما را به عنوان فعال سياسي 

مي خواهم بدانم.
من متناقض ش��نيده ام، بعضي ها گفتند كه ما شركت 
مي كنيم، مثاً آقاي مرعشي گفتند كه در 160شهر يا 
شهرستان كانديدا داريم. بعضي ها هم گفتند كه شركت 
نمي كنيم، بنابراين روايت ه��اي متناقضي وجود دارد، 
البته اين نكته را خدمت ش��ما بگويم كه هر كسي هم 
صحبت كرده، فعاليت خود را مش��روط كرده به بعد از 
اعام نظر نهايي شوراي نگهبان كه در صحنه انتخابات 
كاماً روشن مي شود. در حال حاضر احزاب اصاح طلب 
نمي خواهند از كسي حمايت كنند تا بعد از نظر شوراي 
نگهبان. آن وقت افراد را ارزيابي مي كنند كه در فهرست 
خود ق��رار دهند يا خي��ر. فعاً خيلي زي��اد وارد مقوله 
انتخابات نشده اند، چون معلوم نيست كه در نهايت چه 

كساني تأييد مي شوند. 
 به نظ�ر ش�ما جبه�ه اصلاح�ات به يك 

سياست واحد در اين انتخابات مي رسد؟
من نمي دانم. همه اينها بيان ش��ان اين است كه وقتي 
شخصيتي مثل علي لاريجاني كه رئيس مجلس بود و 
الان هم مشاور رهبري است، تأييدصاحيت نمي شود، 

چه اطميناني وجود دارد كه افراد ديگر تأييد شوند؟ 
براي همين گفتم كه بستگي به شوراي نگهبان 

دارد. وقتي افراد اجازه حض��ور در انتخابات 
را پي��دا نمي كنند، خب طبيعي اس��ت كه 

دلسرد شوند. 
 به فرض اينكه شوراي نگهبان 
هم�ه اف�راد اصلاح طل�ب و 
معتدلي�ن را تأيي�د كن�د، 

آي�ا رأي مي آورند؟ چون 
برخ�ي معتقد هس�تند 

بدنه اصلاح�ات دچار 
ريزش�ی س�نگين در 
پايگاه اجتماعی شده 

است؟
من اطاع��ي ندارم، چ��ون ارتباط تش��كياتي با هيچ 

سازمان و حزبي ندارم. 
 به نظر ش�ما اصلاح طلبان تأييد ش�وند، 

مردم اقبال نشان مي دهند؟
من نظرس��نجي نك��رده ام، آنهايي كه نظرس��نجي 
كرده اند، مي گوين��د كه اقبال وج��ود دارد. بالاخره 
معمول اس��ت ك��ه احزاب و تش��كيات سياس��ي 
نظرس��نجي مي كنند. نظرس��نجي ها ه��م بعضي 
نظرس��ازي و بعض��ي نظرس��نجي اس��ت. بالاخره 
يك درصدي قابل اعتماد اس��ت. حتماً اصاح طلبان 
نظرسنجي دارند، حالا اينكه نظرسنجي چه نتايجي 
را نشان داده است نمي دانم، ولي معتقد هستند اقبال 

مردمي دارند. 
 چرا از كارگزاران خارج ش�ديد و ترجيح 

داديد در اين حزب فعاليت نكنيد؟
اينها مربوط به هفت سال قبل اس��ت، مربوط به امروز 

نيست. 
 اما در طول اين هفت سال خيلي صريح در 

مورد اين مسئله صحبت نكرده ايد. 
ضرورتي نداشت. بالاخره سليقه و سايق متفاوت است. 
اصولاً من توانايي كار حزبي و تشكياتي به آن معنايي 

كه بايد را ندارم. بالاخره سني از ما گذشته است. 
 اما انگار اختلاف نظرها باعث اين جدايي 

شده است؟
حالا اختاف سليقه هم بود. اختاف سليقه هم همه جا 
هس��ت، اما خروج من از كارگزاران بيشتر به توانايي ام 
مرتبط است. شما در كوچك ترين مسائل مثل انتخاب 
پيراهن بين افراد اختاف سليقه مي بينيد، معلوم است 
كه در مسائل سياسي و حزبي هم طبيعي است اختاف 

سليقه وجود داشته باشد. 
 الان در جلسات حزب كارگزاران شركت 

نمي كنيد؟
خير.

 با دوستان سابق قهر كرده ايد؟
خير، در ميهماني ها و مجال��س غيرحزبي كه به خاطر 
حزب نيست، ش��ركت مي كنم و اين افراد هم به خانه 
ما و مراسمات ما مي آيند، اما در جلسات حزبي شركت 

نمي كنم. 
 رويكردهاي حزب كارگ�زاران چقدر به 
آن رويكردهايي كه موقع تأسيس آن در 
نظر داشتيد، نزديك است؟ چون بالاخره 
جنابعالي جزو مؤسسان اين حزب بوديد.

من رصد نمي كنم. كار حزبي را كنار گذاشته ام تا خودم 
را درگير اين مسائل نكنم. 

 ش�ما اخي�راً در جلس�ه اي ك�ه آق�اي 
رئيس جمه�ور ب�ا فع�الان سياس�ي و 
نماين�دگان احزاب سياس�ي داش�تند، 
شركت كرديد. گويا بگومگوهايي هم در 
اين جلس�ه اتفاق افتاده است. شما البته 
در مصاحبه با جماران روايتي از جلسه را 
بيان كرديد، اگر نكته جديدي هم هست 

بفرماييد.
بگومگو مرب��وط به آقاي صادق محصول��ي و يك نفر 
از اين ط��رف فكر كنم آق��اي امام]جواد ام��ام، فعال 
سياسي اصاح طلب[ انجام شد كه مسئله ای جدي هم 
نبود. دقيق يادم نيست، اما فكر كنم در مورد مسائل 
اقتصادي و عملكرد دولت بود. خب اصل جلسه بعد از 
صحبت هاي رهبري بود كه در مورد مسئله مشاركت 
صحبت كردند و تأكيد داشتند در اين زمينه همه فعال 
شوند. اعضاي جلسه هم از همه طيف ها بودند و اين امر 
خوب بود. عمده صحبت ها در مورد مسائل اقتصادي 
بود و برخي هم به نقش شوراي نگهبان اشاره كردند. 
صحبت من اين بود كه سياست رسانه اي نظام درست 
نيست و اش��اره به سرنوشت رؤس��اي جمهور كردم. 
خب هر كدام از اينها پايگاهي دارند و اگر به آنها توجه 
كنيم، در مسئله مشاركت مهم است. آقاي رئيسي هم 
گفتند كه بررسي مي كنند و كلي حرف زدند. نتيجه 
مهم جلس��ه اين بود كه ديدگاه ه��ا و افراد طيف هاي 
مختلف سياس��ي به ه��م نزديك مي ش��وند. عقايد و 

خواسته ها يكي است. 
 ش�ما اصلاح طلب هس�تيد يا اصولگرا يا 
معتدل، در كدام طيف بندي سياسي قرار 

مي گيريد؟
 من هيچي)با خنده(.

 ولي به نظر مي رسد، بيشتر به اعتدالي ها و 
كارگزاران نزديك هستيد درست است؟

 چون آقاي هاش��مي واقعاً عدالتخ��واه و عدالت طلب 
بود و در حقيقت س��مت ولايت را بر من داشت، من از 
13سالگي تحت مسئوليت ايشان بودم. گرايش فكري 
من به طرف آقاي هاشمي بود. آقاي هاشمي نماد اعتدال 
است، ولي هيچ وقت تبليغ كننده كسي نبوده ام، از نظر 

فكري خود را پيرو آقاي هاشمي مي دانم. 
 حالا مي توانيم بگوييم روحاني ميراث دار 

فكري آقاي هاشمي است؟
من نسبت به اشخاص خيلي صحبت نمي كنم. جريان ها 
خودش��ان ادعاهايي دارند. بر اساس عملكرد خود بايد 

قضاوت شوند. 
 تفكرات آقاي روحاني به مرحوم هاشمي 

چقدر نزديك است؟
من به آن معنا با آقاي روحاني ارتباط ندارم. در هش��ت 
س��الي كه آقاي روحاني رئيس جمهور بود، من يك بار 
هم با ايش��ان همكام نش��دم. فقط در جلسات مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام آقاي روحاني را مي ديدم كه 
ايشان در رأس جلسه و من ذيل جلسه مي نشستم، ولي 
خب با برخي از اعضاي دولت مث��ل آقاي جهانگيري، 

زنگنه و ديگر وزرا رفاقت و ارتباط داشتم. 
 بعد از رياست جمهوري هم هيچ جلسه اي 

با آقاي روحاني نداشتيد؟
نه جلسه اي نداش��تم، فقط زماني كه آقاي روحاني به 

رياست جمهوري انتخاب شد، تلفني تبريك گفتم. 
  برخ�ي مس�ائل مط�رح ب�ود ك�ه آقاي 
روحاني بعد از رياست جمهوري خيلي به 
توصيه هاي آقاي هاشمي گوش نمي  داد، 

چقدر اين مسائل صحت دارد؟
من با اينكه دفتر آقاي هاشمي بودم، اطاعي ندارم. 
جلسات اين دو نفر در منزل آقاي هاشمي بود. اصاً 
جلس��ه ای در دفتر نداش��تند يا خيلي كم داش��تند. 

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با محمد هاشمي  درباره انتخابات مجلس دوازدهم

 نظارت شوراي نگهبان مفيد است
اما مشروط به رعایت قواعد  بازی!

سندي مبني بر ابهام در مرگ مرحوم هاشمي رفسنجانی وجود ندارد

حميدرضا نيك عهد |  جوان

گفت وگو با محمد هاش�مي در پروژه بيمارستان تخصصي س�رطان انجام شد؛ 
س�اختماني كه در حال تجهيز اس�ت و احتم�الاً در ماه هاي آينده بايد ش�اهد 
افتتاح آن باش�يم؛ پروژه اي كه صفر تا صد روند درمان س�رطان در آن تجميع 
ش�ده و بيمار نياز به مراجع�ه به مركز ديگ�ري ندارد، ام�ا ما در اين پ�روژه در 
مورد عالم سياس�ت و انتخابات گفت وگو كرديم. هاش�مي  در ده�ه نهم زندگي 
خ�ود و بدون حض�ور ول�ي اش - آنطور كه خ�ود مي گوي�د- شكس�ته تر از هر 
زماني به نظر مي رس�د. بس�يار آرام س�خن مي گويد ت�ا حدي ك�ه نگرانم صدا 
واضح ضبط نش�ود. اين اس�ترس تا آخر مصاحبه امانم را مي برد. سؤالاتم را در 

مورد رويكرده�اي انتخاباتي اصلاح طلب�ان و اعتدالي ها عمدتاً ب�ا »نمي دانم« 
پاس�خ داد و اينكه ديگ�ر با اح�زاب اصلاح طل�ب و اعت�دال ارتباط�ي ندارد. 
صريح تري�ن موضع محمد هاش�مي در اي�ن مصاحبه رد ابهام�ات فوت مرحوم 
هاشمي رفسنجاني است كه از س�وي فرزندان او مطرح شده كه اخيراً مصاحبه 
فاطمه هاش�مي ب�ا »اعتماد« در اي�ن زمين�ه بحث برانگيز ش�د و اينكه تحريم 
انتخابات سياس�ت غلطي اس�ت كه حاصلي در برندارد. يك ماه صبر لازم است 
تا مشخص شود اصلاح طلبان به حرف عقلاي خود مثل هاشمي گوش مي دهند 
يا راديكال هاي دهه60 كه امروز از زندان تحري�م انتخابات را تئوريزه مي كنند. 

جعفر برزگر
من اطاعي از مسائل اين جلس��ات نداشتم، چون اين   گفت وگو

جلسات به صورت خصوصي برگزار مي شد. 
 بعد از ف�وت مرحوم هاش�مي، فرزندان 
ايشان شبهاتي در مورد اين فوت مطرح 
كردند. در اين زمين�ه اطلاعات جديدي 
وجود دارد يا خير؟ باتوجه به اينكه اخيراً 
خانم فاطمه هاش�مي ه�م در اين زمينه 
مصاحبه اي انجام دادند و آقاي شمخاني 

هم تكذيب كردند.
من كه همان نظري را كه قباً داشتم، دارم كه پزشك تأييد 
كرد كه ايشان سكته كرده است. من همان شبي كه فوت 
كردند تا عصر با ايشان بودم. ايشان حركت كردند به طرف 
كوشك كه استخر بروند. من هم به سمت خانه حركت 
كردم كه در خيابان بهمن مسئول تيم حفاظت زنگ زد 
و اطاع داد براي آقاي هاشمي مشكلي پيش آمده است. 
در مورد مسئله فوت آقاي هاشمي و شبهات مطرح شده 
بايد بگويم كه از اين حرف ها زياد مي زنند، من ش��خصاً 
به حرف كس��ي كه س��ند ندارد، گوش نمي دهم، ما كه 
سندي نداريم و من سندي نديده ام. نظريه پزشكي اعام 
شده است، وزير بهداشت هم كه آنجا بود و همه مقامات 
بودند. اگر مسئله اي بود كه اينها ديگر كتمان نمي كردند. 
شبهات خيلي قابل اتكا نيست و من سندي در اين زمينه 
نديده ام. مس��ئله ديگر هم اين اس��ت كه آقاي هاشمي 
حقيقتاً عمر خ��ود را صرف نظام و مب��ارزه كرد و طبق 
فرمايش حضرت امام، وحدت كلمه، انسجام و دوري از 
تفرقه، مشي هميشگي ايش��ان بود. قطعاً آقاي هاشمي 
راضي نيس��ت كه من نوعي حرفي بزنم كه دوگانگي در 
جامعه ايجاد شود. اين در مكتب هاشمي پذيرفته نيست. 
هاشمي هميشه دنبال وحدت و انسجام بود، نه اينكه با 

حرف خود در جامعه دوقطبي ايجاد كند. 
  س�ؤال آخر را در مورد بح�ث انتخابات 
مي پرس�م. خب رهب�ر معظ�م انقلاب بر 
مسئله مشاركت و رقابت تأكيد دارند، به 
نظر شما مشخصاً براي تحقق اين دو مؤلفه 
چه اقداماتي بايد صورت گيرد. بخش دوم 
س�ؤال هم در مورد كساني اس�ت كه به 
دنبال تحريم انتخابات هستند. نظر شما 
در مورد اين افراد و اين رويكرد چيست؟ 
چون طيفي از اصلاح طلبان مسئله تحريم 

انتخابات را دنبال مي كنند. 
تحريم كه غلط است. چيزي ندارد و تحريم كردن اثري 
ندارد. حالا حتي فردي موافق نظام هم نباشد، در كشور 
زندگي مي كند و زير سايه جمهوري اسامي از امنيت، 
از خدمات و نعمات مختلف كش��ور اس��تفاده مي كند. 
تحريم كردن به زيان خود فرد و جريان سياسي است و 
اين راهبرد، محروم كردن خود از يك حق مسلم قانوني 
است. انتخابات يك حق است. تحريم كننده حق خود را 
از بين مي برد. همه مردم و جريانات بايد شركت كنند، 
اما گفتم اين مسئله شرط دارد و شرط آن هم اين است 
كه امكان رقابت وجود داشته باشد و در انتخابات رقابت 
باش��د. رقابت هم به اين بس��تگي دارد كه در يك حوزه 
انتخابيه دو تا رقيب هم وزن وجود داشته باشند، نه اينكه 
يكي را الكي تأييد كنيم كه اصاً كسي او را نمي شناسد و 
سابقه خوبي ندارد و از طرف مقابل، فرد اصلي آن جريان 
را تأييد نكنيم. اين رقابت نيس��ت. كسي را كنار فردی 
مي گذارند كه هم وزنش نيس��ت، رقاب��ت بايد به معني 
واقعي كلمه باش��د، يعني رقبا هم وزن باش��ند، همانند 
يك رقابت كش��تي كه آدم هاي هم وزن مقابل هم قرار 
مي گيرند. انتخابات هم همين است. بايد هم وزن باشند 
نه اينكه يك جا وزير را مقابل يك فرد ناشناخته بگذارند. 

اين هم شرط رقابت است. 
 اينكه برخي مي گويند ما با صندوق رأي 
و حكومت كاري نداري�م و مي خواهيم با 
حكومت حرف بزنيم و خود را تحت عنوان 
اصلاح طلبان س�اختاري تقس�يم بندي 
مي كنن�د، نظر ش�ما در مورد اي�ن افراد 

چيست؟
نمي دانم، من از شما مي شنوم.

 كساني مثل آقاي تاج زاده همين حرف ها 
را مي زنند.

من نشنيده ام كه بگويند ما كاري به صندوق نداريم و 
جامعه و مردم كه از حكومت جدا نيس��تند. مجلس و 
ساختار رسمي حكومت هم تبلور مردم است و جامعه و 

اين نهادها كه از هم جدا نيستند. 
 آخرين باري كه با رهبري ديدار داشتيد 

كي بود؟
خيلي وقت نيست. ما بعد از رحلت اخوي ديدار داشتيم، 
قبل از كرونا ديدار داش��تيم، بعد از كرون��ا دقيقاً يادم 
نيست كه ديدار داش��تيم يا نه، چون يك مطلبي بود، 
محسن آقا با رهبري ديدار كرده بود، بعد ايشان نكاتي 
در م��ورد بنده گفت��ه بودند كه من به خدمت ايش��ان 
رسيدم. بعد از نماز ظهر در اتاقي رفتيم و بيشتر از يك 
ساعت صحبت كرديم. ما با رهبري سال هاست دوست 
هستيم و روابط شخصي داريم. با رهبري خيلي نزديك 
هستيم. قبل از انقاب ايشان را نمي شناختم، فقط اسم 
ايشان را ش��نيده بودم. من با امام آمدم ايران و قبل از 
انقاب ايران نبودم و ديدار حضوري با رهبري نداشتم. 
من با ام��ام 114روز پاريس بودم. رابط��ه ما با رهبري 

انقاب يك رابطه صميمي و دوستانه است.

در مورد مس�ئله فوت آقاي هاشمي و شبهات 
مطرح ش�ده بايد بگويم كه از اين حرف ها زياد 
مي زنند، من شخصاً به حرف كسي كه سند ندارد، 
گوش نمي دهم، ما كه سندي نداريم و من سندي 
نديده ام. نظريه پزشكي اعلام شده است، وزير 
بهداشت هم كه آنجا بود و همه مقامات بودند. 
اگر مسئله اي بود كه اينها ديگر كتمان نمي كردند

در ح�ال حاض�ر اح�زاب اصلاح طل�ب 
نمي خواهند از كسي حمايت كنند تا بعد 
از نظر ش�وراي نگهبان. آن وقت افراد را 
ارزيابي مي كنند كه در فهرست خود قرار 
دهند يا خير. فعلًا خيلي زياد وارد مقوله 
انتخابات نش�ده اند، چون معلوم نيست 
كه در نهايت چه كساني تأييد مي شوند

درباره ردصلاحيت خ�ودم وقتی كانديد 
رياست جمهوری شدم حدس هايی دارم 
ولي نمي خواهم حدس خ�ودم را بگويم، 
به خاطر اينكه ما معتقد هستيم هميشه 
در مملكت باي�د تفاهم و انس�جام ملي 
باشد. حالا فرض كنيد من تأييد بشوم يا 
نشوم، چه تأثيري در كشور يا نظام دارد

تحريم كه غلط است. چيزي ندارد و تحريم كردن 
اثري ن�دارد. حالا حت�ي فردي مواف�ق نظام هم 
نباش�د، در كش�ور زندگي مي كند و زير س�ايه 
جمهوري اس�لامي از امنيت، از خدمات و نعمات 
مختلف كشور استفاده مي كند. تحريم كردن به 
زيان خود فرد و جريان سياسي است و اين راهبرد، 
محروم كردن خود از يك حق مسلم قانوني است

من به آن معنا ب�ا آقاي روحاني ارتباط 
ندارم. در هشت سالي كه آقاي روحاني 
رئيس جمهور ب�ود، من يك ب�ار هم با 
ايشان همكلام نشدم. فقط در جلسات 
مجمع تش�خيص مصلحت نظام آقاي 
روحاني را مي ديدم كه ايشان در رأس 
جلس�ه و من ذيل جلس�ه مي نشستم


